
 
 
 
Overzicht reacties colleges/ambtelijke organisatie/concerncontroller op vragen inzake de 
Rekenkamer West-Brabant. 
 
Vraag 1  
Hoe beoordeelt u de planning van de Rekenkamer West-Brabant? 
 
Roosendaal 
De rekenkamer West-Brabant voert met een frequentie van eenmaal per jaar onderzoeken uit voor 
de gemeente Roosendaal. Bij het onderzoek naar risicomanagement was geen planning afgegeven; 
het onderzoek naar verbonden partijen liep ruim zes maanden uit en het onderzoek naar huisvesting 
ouderen is met drie maanden vertraagd. 
 
Oosterhout 
Positief 
 
Moerdijk 
Verbeter de planning en verleng de standaard reactietermijn naar een meer realistische termijn. 
 
Halderberge (organisatie/concerncontroller) 
De rekenkamer houdt zich niet altijd aan de vooraf gemaakte planning. Dat verschilt overigens per 
onderdeel/onderzoek. Het is niet zo dat er systematisch wordt afgeweken van de planning. De 
planning zou in zijn algemeenheid wat ruimer mogen, zodat aan de verwachtingen voldaan kan 
worden.. 
De reactietijd voor de ambtelijke organisatie en met name het college is nog steeds wat aan de 
krappe kant. Ik adviseer om voor de doorlooptijd van het college minimaal 4 weken (bij voorkeur 5 ả 6 
weken) aan te houden. 
Etten-Leur 
Ambtelijk 

1. De aanvankelijk gecommuniceerde planning wordt haast nooit gehaald en een duidelijke 
communicatie hierover wordt vervolgens gemist. 
Een verbeterpunt voor de Rekenkamer zou zijn dat de planning vooraf schriftelijk wordt 
gedeeld met de deelnemende gemeenten en dat er vanuit de Rekenkamer strakker op de 
planning wordt gestuurd. Dit vergemakkelijkt de bewaking van het proces. Daarnaast kunnen 
wij dan al vooraf rekening houden met het reserveren van tijd in de agenda’s voor bijv. hoor 
en wederhoor. 

2. De planning van de Rekenkamer was te strak/niet haalbaar. Er wordt in de planning weinig 
rekening gehouden met de beschikbaarheid van te interviewen medewerkers en ook de 
reactietermijn op toegestuurde concepten was steeds te kort. 

3. De onderzoeken hebben een forse doorlooptijd wat als nadeel met zich meebrengt dat 
steeds opnieuw verdieping in de materie dient plaats te vinden. 

4. Om het traject goed te kunnen doorlopen, vindt correcte afstemming plaats met de ambtelijke 
organisatie. Aandachtspunt hierbij is om dit tijdig te blijven doen vanwege het inplannen van 
de werkzaamheden. 

 
College 
De collegeleden die ervaring met een rekenkameronderzoek hebben, geven aan dat zij geen 
signalen vanuit de ambtelijke organisatie hebben ontvangen dat de planning hapert. 
 
Geertruidenberg 
Ambtelijk 
De doorlooptijd wordt als te lang ervaren. De doorlooptijd van het laatste onderzoek was ruim 1 jaar. 
 
College 
Rapportage is over het algemeen aan de late kant. 
Drimmelen 
Zie onderstaand bericht 
 



Bergen op Zoom 
Zie onderstaand bericht 

 
 
Vraag 2 
Hoe beoordeelt u de afstemming van de Rekenkamer West-Brabant met uw college en met de 
ambtelijke organisatie bij de uitvoering van onderzoeken? 
 
Roosendaal 
Bij de introductie van een onderzoek vindt een kick off- bijeenkomst plaats, waarbij in aanwezigheid 
van de portefeuillehouder, verantwoordelijke directeur en betrokken ambtenaren de verwachtingen 
over en weer worden afgestemd. De concerncontroller is door de directie aangewezen als vaste 
contactpersoon voor zowel de secretaris van de rekenkamer als de onderzoeksleider. Dit functioneert 
wat ons betreft naar tevredenheid. 
Oosterhout 
Positief 
 
Moerdijk 
Zie vraag 1 
Halderberge 
Het verzoek is zodra bekend is welk onderzoek de rekenkamer het komende jaar gaat verrichten dit 
direct te melden bij de griffier en de ambtelijk contactpersoon. 
Voor het overige loopt de afstemming met de rekenkamer (ambtelijke via de secretaris van de rk) 
naar tevredenheid. 
 
Etten-Leur 
Ambtelijk 

1. De introductiebijeenkomsten bij de start van een nieuw onderzoek worden als positief 
ervaren. Tijdens de uitvoering van de onderzoeken ontbreekt tussentijdse afstemming over 
bijv. de voortgang. Ervaring leert dat vaak in de afrondende fase zaken ineens snel geregeld 
moeten worden waarbij soms onredelijke termijnen worden gevraagd. 

2. De door de ambtenaren te investeren tijd wordt door de Rekenkamer altijd te laag ingeschat. 
3. De onderzoeksopdracht is niet altijd aan de voorkant even scherp geformuleerd. Dat zou 

beter kunnen door aan de voorkant de opdrachtformulering beter af te stemmen met de 
vakinhoudelijke mensen. 

4. Voor zover mij bekend een onderzoek van de rekenkamer start met een “aftrapbijeenkomst” 
waarbij de rekenkamer afstemming heeft over planning en onderlinge verwachtingen met 
ambtelijke organisatie en portefeuillehouder van desbetreffend onderzoeksonderwerp. Voor 
zover ik kan beoordelen werkt dit prima. Ik heb geen signalen  om aan te nemen dat de 
afstemming bij de uitvoering van onderzoeken niet goed loopt of anders zou moeten. 

 
College 
Door een collegelid wordt aangegeven: “Met het college heb ik een paar keer overleg gehad. Het zijn 
goede gesprekken geweest. Bij riolering kreeg ik aanvullende informatie op de vragen die ik gesteld 
had. De aanvullende informatie voldeed aan mijn behoeften”. 
 
Geertruidenberg 
Ambtelijk 
De afstemming wordt over het algemeen als goed ervaren, wel zijn de volgende opmerkingen hierbij 
gemaakt. 
Bij de selectie en prioritering van onderwerpen wordt enige afstemming met de ambtelijke organisatie 
gemist alvorens definitieve selectie plaatsvindt. Tussentijds afstemming zoals, toelichting op de 
aanbevelingen, wordt gemist 
 
College 
Van tevoren is aangegeven ook wethouder de Jongh te betrekken maar dat is bij het laatste 
onderzoek niet gedaan. Her onderwerp “Zorg” is hierdoor wat onderbelicht. 
 
 

 



 

 
 
Vraag 3  
Hoe beoordeelt u het proces van hoor- en wederhoor van de Rekenkamer West-Brabant? 
 
Roosendaal 
Het proces van hoor – en wederhoor kent zowel een ambtelijke als een bestuurlijke variant. Het 
ambtelijke hoor-en wederhoor heeft betrekking op de feitenrapportage; de bestuurlijke reactie ziet 
met name toe op de conclusies en aanbevelingen. Het aspect van hoor- en wederhoor past binnen 
de eisen, die aan een verantwoord onderzoekstraject zijn te stellen. Waar wij echter wel een 
kanttekening bij willen plaatsen zijn door de rekenkamer gehanteerde reactietermijnen. Teneinde tot 
een afgewogen reactie (eerst ambtelijk en vervolgens bestuurlijk) te kunnen komen, dient deze 
integraal met alle betrokkenen te worden afgestemd en vervolgens het reguliere 
besluitvormingstraject te doorlopen. Dat kost soms 1 of 2 weken meer tijd dan ons is gegund. 
Uiteraard verzoeken wij tevoren om uitstel als wij aan zien komen dat we niet tijdig kunnen reageren 
maar een iets ruimere reactietermijn zou ons in de toekomst welkom zijn. 
 
Oosterhout 
Positief 
Moerdijk 
Zie vraag 1 
Halderberge 
Het proces van ambtelijke hoor- en wederhoor verloopt in algemene zin naar tevredenheid. Een 
verbeterpunt zou m.i. nog zijn het toevoegen van een (schriftelijke) reactie vanuit de rekenkamer op 
de aanvullingen/aanpassingen die uit het ambtelijk hoor- en wederhoor voortvloeien (evt. als bijlage 
bij het rapport) zodat voor een ieder duidelijk en transparant is wat de rekenkamer met deze 
aanvullingen/aanpassingen vanuit de ambtelijke organisatie heeft gedaan 
Etten-Leur 
Ambtelijk 

1. De periode die gegeven wordt voor het hoor- en wederhoor is te kort. Omdat er ook geen 
tussentijdse afstemming plaatsvindt over de voortgang van de onderzoeken, komen de 
concept rapportages onaangekondigd en daarmee onverwacht binnen. Om dan het proces 
van hoor en wederhoor (zowel ambtelijk als bestuurlijk) te plannen en uit te voeren is enige 
tijd nodig omdat de agenda’s van de betrokkenen veelal voor de eerste periode vol zitten. 
Ook hier geldt dat een duidelijke planning vooraf, bewaking van deze planning en 
tussentijdse communicatie over de voortgang dit proces kan vergemakkelijken. 

2. De processtappen zijn prima, maar de reactietermijnen waren te kort. 
3. Ik ben zeer tevreden over het proces van hoor- en wederhoor. De vraaggesprekken verliepen 

op een prettige manier en er is goed contact geweest over de verslaglegging van de 
gesprekken om te bezien of dit op de juiste manier verwoord is. 

 
College 

1. De Rekenkamer heeft zijn werk aardig goed gedaan en de reacties worden zorgvuldig 
verwerkt. De reactie van het college is voor iedereen inzichtelijk. Het is goed dat de 
Rekenkamer als zelfstandig orgaan onderzoek doet en op basis daarvan conclusies trekt. We 
moeten ons de conclusies ter harte nemen. 

2. Het pas aanbevelingen doen na het hoor en wederhoor wordt als sterk ervaren. 
 

Geertruidenberg 
Ambtelijk 
Goed 
 
College 
Goed 

 

 

 
 
 



 
 
Vraag 4 
Wat wilt u meegeven aan de rekenkamer West-Brabant 
 
Roosendaal 
Wij hebben de rapportages van de rekenkamer West-Brabant leren kennen als zeer gedegen. Wij 
vragen ons echter af of dit instrument – als het op de huidige leest geschoeid blijft- 
toekomstbestendig is. In onze beleving zou  het de effectiviteit van de onderzoeken ten goede 
kunnen komen als: 
-de doorlooptijd van de onderzoeken verkort wordt van de huidige 10 maanden naar maximaal 3 
maanden; thans is de tijdsspanne tussen opdrachtverstrekking en behandeling van het rapport door 
de gemeenteraad meer dan een jaar. 
- de rapportages kernachtiger worden; maximaal 25 pagina’s in plaats van ruim het dubbele en 
- het aantal aanbevelingen beperkt wordt tot drie in plaats van 10 of elf ( huisvesting ouderen, resp. 
verbonden partijen) 
 
Oosterhout 
In overwegende zin is het oordeel van het college en de organisatie positief als het gaat om de eerste 
drie vragen. De samenwerking loop behoorlijk en daar waar problemen ontstaan, worden deze 
praktisch opgelost. Desalniettemin zijn er verbeterpunten aan te geven: 

1) Zoek de onderwerpen waar de gemeente wat aan geeft en kies niet te gemakkelijk voor de 
gemene deler van de betrokken gemeenten. 

2) Probeer in onderzoeken een groter belang te hechten aan gedragscomponenten (ipv alle 
aandacht voor “smartere” doelen en formaliseringen. 

3) Betrek organisatie in belang van het onderzoek 
4) Heb oog voor acceptatie van je conclusies 
5) Focus op kern van onderzoek en in het aantal aanbevelingen 
6) Maak de Raad warm voor wat je doet. 

 
Moerdijk 
Wat de kwaliteit van de onderzoeksrapporten betreft het volgende. De ambtelijke organisatie heeft 
nogal eens interviewverslagen moeten herschrijven en rapporten moeten corrigeren.  
 
Een andere relevante opmerking betreft de termijn die verstrijkt tussen het moment waarop de 
rapportage voor de gemeente wordt aangeboden en het moment waarop de koepelnotitie verschijnt. 
Omdat hier vaak veel tijd tussen zit, wordt er met de koepelnotitie zelden iets gedaan. 
 
Halderberge 
Naast de bovenstaande (verbeter)punten, geef ik de rekenkamer mee de onderzoeken meer vanuit 
een praktische invalshoek te (laten) verrichten. Voorbeeld: voor het onderzoek naar 
risicomanagement heeft de rekenkamer een (theoretisch) normenkader gehanteerd dat vrij abstract is 
voor de doelgroep. De brug van theorie naar praktijk kan m.i. nog wat beter vorm worden gegeven. 
 
Etten-Leur 
Ambtelijk 

1. De Rekenkamer West-Brabant moet rekening houden met de door de tijd veranderde rollen 
van organisaties. Als er alleen volgens strakke vragenlijsten gewerkt wordt, en geturfd wordt 
op het behalen van SMARTe afspraken uit het verleden, krijg je een vertekend beeld. Er zou 
in de rapportage van de Rekenkamer naast een beoordeling op in het verleden gemaakte 
afspraken dus ook iets gezegd moeten worden over de gedane inspanningen van de 
gemeente in relatie tot de nieuwe positie/taken van de overheid. 

2. Wat ik wil meegeven is dat de rekenkameronderzoeken aan meerwaarde winnen als ook 
rekening gehouden wordt met ontwikkelingen in de tijd. Hiermee wordt bedoeld dat de 
onderzoeken terug gaan in de tijd. Vaak hebben zich allerlei ontwikkelingen voorgedaan 
waardoor hetgeen dat onderzocht is weer in een ander perspectief komt te staan. Mogelijk 
wordt zelfs al geacteerd op conclusies die getrokken worden uit het onderzoek. 

3. De vragenlijsten die gehanteerd worden zouden standaard van te voeren met de te 
interviewen personen gedeeld moeten worden, zodat een goede voorbereiding mogelijk is. 

4. De grote onderzoeken kennen nu vaak een lange doorlooptijd. Om aansluiting te blijven 



houden bij actualiteit en meerwaarde is het zinvol te kijken of kortere meer ad hoc 
onderzoeken ( flexibilisering van onderzoeksprogramma) beter aansluiten bij actualiteit en 
toegevoegde waarde. 

5. Het zou de moeite waard zijn om eens te kijken of je onderzoeken niet in een veel kortere 
periode kunt doen door andere methodieken toe te passen. Veel meer collectief het gesprek 
aangaan, snelkookpansessies; e.d. 

6. Wanneer het meer technisch vakinhoudelijke vraagstukken betreft zou het helpen als er bij 
zo’n technisch onderwerp ook iemand aanwezig is (vanuit het bureau dat namens de 
rekenkamer de gesprekken voert) die daar de nodige affiniteit mee- dan wel kennis van heeft. 
Dat maakt het voor beide partijen gemakkelijker. Ook in de verslaglegging. 

 
College 

1. Aan de Rekenkamer maar ook aan ons zelf: zoek goed naar de onderwerpen die onderzocht 
moeten worden. We moeten goed kijken dat we goede onderwerpen behouden waar we ook 
kunnen leren van gezamenlijkheid. Ik hoor in de wandelgangen wel eens “toen we een eigen 
rekenkamer hadden was het beter”. Ik vind een onafhankelijke rekenkamer professioneler en 
een beetje op afstand. 

2. Doe meer onderzoek in eigen beheer en betrek minder adviesbureaus. Schakel eventueel 
deskundigheid in vanuit de regio tegen betaling, in plaats van adviesbureaus. 

3. Heel veel valt of staat met een goede opdracht. Daar zijn we allemaal bij. Daar moeten we 
elkaar scherp houden. Een goede opdracht en je daar ook aan houden. De Rekenkamer 
houdt dit goed in de gaten. 

 
Geertruidenberg 
Ambtelijk 
De rekenkamer zou altijd een nawoord moeten geven op de  reactie van het college op de 
aanbevelingen. 
Aanbevelingen van de rekenkamer mogen concreter, zodat de meerwaarde van een rapport 
toeneemt. 
Zorg voor onderzoekers met enig raakvlak met het te onderzoeken terrein. 
 
College 
Wat is de meerwaarde van het (groot)aantal aanwezige mensen bij een intakegesprek? 
 
Het college heeft daarnaast uitgebreid gesproken over nut en noodzaak van de rekenkamer, de vorm 
waarin dit tot op heden is uitgevoerd en de kosten/baten. Het college realiseert zich dat het college 
hier niet over gaat maar de raad. 

 

 

 
Gemeente Drimmelen 
 
Het college van de gemeente Drimmelen heeft in een schrijven van 16 maart 2016 aangegeven dat 
“gezien de korte deelname van de gemeente Drimmelen in de Rekenkamer West-Brabant hebben wij 
nog geen gefundeerd oordeel over uw vragen. Wij hebben tot op heden slechts één 
onderzoeksrapport doorlopen. Mochten wij tegen zaken aanlopen dat zullen we ze op dat moment 
bespreekbaar maken”. 
“Overigens heeft het college wel behoefte om nadere afspraken te maken met de Rekenkamer over 
de behandeling van rekenkamerrapporten in onze gemeenteraad”. 
 
Gemeente Bergen op Zoom 
 
Vanuit de gemeente Bergen op Zoom is een ambtelijke reactie (1 persoon) gekomen: 
 
Inhoudelijk: Onderzoeken worden zorgvuldig voorbereid en uitgevoerd en is er alle ruimte voor de 
gemeente om inbreng te hebben. Wel zijn soms termijnen om te reageren vrij kort en dat lijdt wel eens 
tot irritatie. 
 
TIP: Misschien zou de rekenmaker wat meer een populaire publiciteit moeten doen. Uitleggen wat ze 
doen, hoe en vooral waarom en dat op een leuke en aansprekende manier brengen. 



 
Mening: 
De rekenkamer is een instituut dat de gemeente /organisatie regelmatig een spiegel voorhoudt. 
Overigens is dat ook een spiegel waar wij niet graag in kijken want we houden niet zo van kritiek. 
Wellicht is het daarom bij velen geen instituut dat warme gevoelens oproept. 
 
 


